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Interjú Herczeg Tamás országgyűlési képviselővel

A vidéki egy tiszta, 
őszinte, bölcs világ

A mindennapi életünket 
lassan két éve alapve-
tően meghatározó és 
befolyásoló koronavírus 
járvány mellett szóba 
kerültek az idén megho-
zott, történelmi léptékű 
kormánydöntések, és a 
békéscsabai fejleszté-
sek abban az interjúban, 
amelyet Herczeg Tamás-
sal készítettünk. Bé-
késcsaba országgyűlési 
képviselője a gazdasági 
és egészségügyi témák 
mellett beszélt a közös-
ségek erejéről, valamint 
a fák és a zöldterületek 
fontosságáról.

– A 2021-es esztendő is a 
koronavírus-járvány sötét 
árnyékában telt. Ön szerint 
van-e végleges megoldás a 
Covid-ellen?

– Jelenleg nem tud jobb 
megoldást a világ összes or-
szága, így természetesen 
én sem tudok mást monda-
ni, mint az oltakozást. Több 
helyen olvastam arról, hogy 
„öngyilkos” vírussá válik, 
lassan „elkopik” és influen-
za szerűvé szelídül a Covid. 
De nyilván az orvostudo-
mánynak lesz döntő szere-
pe abban, hogy elmúljon. 
Lehet, hogy az injekció he-
lyett a gyógyszeres keze-
lés lesz az út, már vannak 
olyan hatóanya-
gok, amik csök-
kentik a súlyos 
tünetek kiala-
kulást, de úgy 
néz ki, hogy az 
egészségügy ál-
tali immunizá-
lás nem kerül-
hető meg. Nem megoldás a 
bezárkózás, a korlátozás, 
a digitális tanrend szerin-
ti oktatás, nem megoldás az 
országok hermetikus zárá-
sa, ráadásul ez lehetetlen is 
a mai világban. 

– Szociológusként bizonyá-
ra az átlagnál többet fog-
lalkozik az emberi kapcso-
latokkal, s főleg a Covidnak 
az erre gyakorolt hatásá-
val. Ön szerint ezen a terü-
leten van-e változás, és ha 
igen, milyen mértékű?

– Ha szűkülnek az embe-
ri kapcsolatok, ritkulnak a 
konkrét találkozások, keve-
sebbet vagyunk együtt, an-

nak vannak káros hatásai 
az ember lelkére. Azt mond-
juk, milyen jó, hogy van in-
ternet. De meggyőződésem 
és a tapasztalatom is, hogy 
semmiképpen nem váltja ki, 
hogy a családok, a közössé-
gek tudjanak valós időben 
és valós térben együtt len-
ni. A  gazdaság előbb-utóbb 
talpra áll, de a közösségek-
nek nélkülözhetetlen szere-
pük van az életben – hiszen 
szociális lények vagyunk –, 
és ha ezt valami akadályoz-
za, annak nagyon súlyos lel-
ki következményei vannak.

– A kormányzat gondolko-
zik-e azon, hogy valamilyen 
segítséget nyújtson azok-
nak az embereknek, akik a 
koronavírus-járvány miatt 
mentális problémával küz-
denek?

– A  kormányzat részéről 
több döntés is született en-
nek a mentális megpróbál-
tatásnak a feloldására, „ke-
zelésére”. Azon túl, hogy 
nem korlátozza a közössé-
gek működését, támogatja a 
programokat, amik lehető-
séget adnak az együttlétre. 
Ilyen a Köszönjük Magyar-
ország, az Őszi Hacacáré, a 
plusz források a civil szer-
vezeteknek, a kistelepülé-
sek rendezvényeinek tá-
mogatása. Tehát része a 
kormányzati gondolkodás-
nak, hogy segítse a csopor-

tok, szervez-
tek működését, 
megteremtse az 
együttlétek le-
hetőségét. Az, 
hogy az egyén 
szintjén mi-
lyen segítség-
nyújtás lehet-

séges, nehezebb kérdés. Az 
látható minden, ebben a té-
makörben végzett kutatás-
ból, hogy a pandémiához 
kapcsolódó bezártság, a 
korlátozások valóban ko-
molyan megterhelik a men-
tális egészségünket, hiszen 
az otthonlét során rövid idő 
alatt is strukturálatlanná 
válhat az ember élete, meg-
szűnik a rendszeresség, 
sokkal csekélyebb az im-
pulzusok száma. Nagy való-
színűséggel ennek a bezárt-
ságnak is köszönhető az az 
elkeserítő mennyiségű ag-
resszivitás, ami a közössé-
ginek nevezett oldalakon 
tapasztalható, szinte bár-

milyen téma is vetődik fel a 
„beszélgetés” során. Ezért is 
csak a legutolsó, leginkább 
elkerülendő lépés lehetne a 
zárás. 

– Nem csak az állampolgá-
rok szomatikus testi és lel-
ki egészségére, de az élet 
valamennyi területére ne-
gatívan hatott a járvány. 
A gazdaság bár nyáron re-
kord növekedést mutatott 
az elmúlt év azonos idősza-
kához képest, most megint 
csökken a teljesítmény di-
namikája. Ön szerint ellen-
súlyozhatók-e a kormány 
intézkedéseivel a világgaz-
dasági folyamatok?

– A  következő évre már 
elkészült a gazdasági növe-
kedés ütemére vonatkozó 
terv, amiben van dinamika. 
A  következő esztendőre öt 
százalék feletti növekedést 
prognosztizál Varga Mihály 
pénzügyminiszter, és az azt 
követő esztendőben is ha-
sonló lehet a növekedés.  
A  világban most azt látjuk, 
hogy villamosenergia, föld-
gáz és alapanyag hiány-
ra számítanak a szakértők. 
Ezek közül az első kettő 
esetében hozott döntések 

– és itt a rezsicsökkentés 
során meghatározott la-
kossági árakra, valamint a 
hosszútávú földgázvásár-
lási szerződésre gondolok 
– biztonságot és kiszámít-
hatóságot jelentenek. A  na-
pokban született előterjesz-
tés, ami a kisvállalkozások 
kedvezményes árú ener-
giafelhasználását eredmé-
nyezi, a gazdaság szereplői-
nek egy fontos csoportjánál 
szolgálja a működési stabi-
litást. A  rezsicsökkentés-
sel, a földgázbeszerzéssel, 
illetve a rögzített üzem-
anyagárral sok területen el-
lensúlyozhatók a világpi-
aci trendek. Körbenézve a 
szomszédos országokban 
vagy az Európai Unióban, 
az látható, hogy a magyar 
kormány sokkal többet tett, 
mint más országok veze-
tői. És ehhez hozzáteszem 
a munkáltatói adók négy, 
a kisvállalati adók további 
egy százalékos csökkenté-
sét. Ezzel együtt ezerötszáz 
milliárdos adócsökkentést 
hajt végre jövőre a kormány, 
ami valóban történelmi lép-
tékű!

Herczeg Tamás országgyűlési képviselő felszólalás közben

Az itt élő emberek 
összetartóak
„Mindannyiunk közös hite, 
lelkesedése, szorgalma, kitar-
tása és az összefogás képessé-
ge tette Telekgerendást azzá, 
amilyennek most láthatjuk. 
Tehetős, gondozott, igazi ott-
hont nyújtó település a miénk, 
olyan környezet, amelyben jó 
élni és dolgozni, amelyben jó 
vállalkozni, új holnapot építe-
ni, valósággá váló 
terveket szőni. 

Büszkék lehe-
tünk mindarra, 
amit közösen lét-
rehoztunk.”- így 
köszön be az ön-
kormányzat hon-
lapján Ránkli Ferenc, polgár-
mester, akit arról kérdeztünk, 
hogy mitől élhető ennyire a 
lakóhelyük? 

– A mai felgyorsult világ-
ban vonzó egy csendesebb, ám 
infrastruktúrájában jól ellá-
tott településen élni, csalá-
dot alapítani, mint a zajosabb 
nagyvárosokban. Egy olyan 
helyen, ami boldogulást tud 
nyújtani, de ami karnyújtás-

nyira van a megyeszékhely-
től, ahová nem okoz gondot jó 
közúton akár ingázni a mun-
kába, akár középiskolába jár-
ni sem. Telekgerendás ilyen. 

- Mitől tud működőképes len-
ni az önkormányzat?

- Több tényezőtől, a szi-
gorú, következetes, költség-

hatékony gaz-
dálkodástól, a 
jó humánerő-
forrástól, de a 
pályázatok sok 
mindent el-
döntenek. Sze-
rencsére nincs 

okunk panaszra, az utób-
bi években Terület- és Te-
lepülésfejlesztési Operatív 
Program (TOP) forrásból 
több, mint 600 millió fo-
rint, Magyar Falu Program-
ból közel 80 millió forint ér-
kezett hozzánk, ami megyei 
szinten és lakosságarányo-
san is igen szép eredmény.

Tiszták, 
őszinték és 
erősebbek 
az emberi 
kötődések

Gondozott, 
igazi otthont 
nyújtó tele-
pülés a 
miénk

FOLYTATÁS A 3. OLDALON

FOLYTATÁS A 2. OLDALON

T E L E K G E R E N D Á S

Kevesebb adó, 
több jövedelem
A  magyar, de talán az eu-
rópai történelemben is pél-
da nélküli az az adócsomag, 
aminek az elemeit 2021-ben 
terjesztette a Parlament elé 
a Fidesz-KDNP kormány, és 
amelyet a kormánypárti kép-
viselők támogatásával sza-
vazott meg az Országgyűlés.

Novemberben a nyugdíja-
sok soha nem látott mértékű 
nyugdíjprémiumban része-
sültek, amely a törvényben 
foglalt maximális 80 000 fo-
rint volt. Ezt valamennyi 
nyugdíjban részesülő meg-
kapta, függetlenül a nyugdí-
ja mértékétől.

A nyugdíjasok a következő 
év februárjában megkapják 
a 13. havi nyugdíj teljes ösz-
szegét, ezzel az Orbán Vik-
tor vezette kormány vissza-
adja azt a 13. havi nyugdíjat, 
amit a baloldalinak nevezett 
kormány 2009-ben elvett az 
idősektől.

Január elsejétől brut-
tó 200  000 forintra nő a mi-
nimálbér, és bruttó 260  000 
forintra emelkedik a szak-
munkás minimálbér. Ez-
zel mintegy húsz százalékkal 
emelkedik a legalacsonyabb 
keresettel rendelkezők bére. 
Ez a béremelés az inflációt fi-
gyelembe véve is jelentés reál-
bér növekedést eredményez. 

A  koronavírus járvány el-
lenére is rekord mértékű nö-

vekedést ér el 2021-ben a 
magyar gazdaság. Az éves 
szinten 5 százaléknál biz-
tosan magasabb GDP nö-
vekedés lehetőséget termet 
a kormánynak arra, hogy a 
gyermeket nevelő családok 
számára az átlagbér mérté-
kéig visszaadja a 2021-ben 
befizetett adót. Ez a döntés 
csaknem kétmillió szülőt 
érint, és az intézkedéssel a 
Fidesz-KDNP kormány 600 
milliárd forintot ad vissza a 
családoknak.

A fiatalok életkezdését se-
gíti az az elfogadott jogsza-
bály, amely értelmében a 25 
év alatti fiatalok az átlagjö-
vedelem mértékéig adómen-
tességet élveznek. Ez az adó-
mentesség a foglalkoztatási 
jogviszonyból, a vállalkozói, 
vagy őstermelői tevékeny-
ségből és a diákmunkából 
származó jövedelmekre is 
érvényes.

A  vállalkozásokat segítő 
intézkedésként 4 százalékos 
munkáltatói adó csökkentés 
és 1 százalékos kisvállalko-
zói adócsökkentés lép életbe 
a következő esztendőben.

A  felsorolt intézkedések 
jól mutatják a Fidesz-KDNP 
célkitűzését, miszerint Ma-
gyarországot előre kell vin-
ni, és ehhez a családok és 
vállalkozások támogatására 
van szükség!

A fejlődés 
útján 3
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Laczkó Patrik Tehetség-díjas
Tehetség-díj néven alapított 
elismerést a nyolcadik osz-
tályból elballagó diákok szá-
mára 2020-ban Herczeg Ta-
más országgyűlési képviselő. 
A díjat első alkalommal Telek-
gerendáson Vida Milán vehet-
te át. A 2021. évi díjazott pedig 
Laczkó Patrik lett. Az elisme-
rést példamutató szorgalmá-
val, magatartásával és kitű-
nő tanulmányi eredményével 
érdemelte ki. Emellett a Bé-
késcsabai Jókai Színház elő-
adásaiban több alkalommal is 
szerepelt. Játszott a nagy sike-
rű Egri Csillagok történelmi 
musicalban, ahol Bornemisz-
sza Gergőt alakította, de fel-
lépett a Bárka folyóirat mun-
katársai által szerkesztett 
„Mondani-valók – Versek ün-
nepekre” című kötet bemuta-
tóján is.

Herczeg Tamás a Tehetség-
díj emlékplakettje mellett, az 
elismerésben részesülő diák-
nak ötvenezer forint pénzju-
talmat is átad, amelyet a saját, 
adózott képviselői jövedelmé-

ből ajánlott fel. A  díjjal kap-
csolatban az országgyűlé-
si képviselő így fogalmazott: 
– A Tehetség-díjat azért alapí-
tottam, mert úgy gondolom, a 
kitartás, a szorgalom, a tehet-
ség, mind olyan tulajdonságok, 
amelyek nagyon fontos érté-

kek ahhoz, hogy boldoguljunk 
az életben. Szeretném az elis-
merésemet, a tiszteletemet ki-
fejezni azoknak a diákoknak, 
akik az eddigi életszakaszuk-
ban kiválóan teljesítettek, és 
természetesen azoknak a csa-
ládoknak is, akik nevelik eze-
ket a gyerekeket, akik segí-
tenek a kiteljesedésükben. 
Köszönetet kell mondanom 
a tanároknak, nevelőknek is, 
mert fontos szerepük van ab-
ban, hogy a gyerekek tizen-
négy évesen készen állnak a 
következő évek kihívásaira. 
A másik része a gondolataim-
nak, hogy Békés megye egy 
jó hely, egy élhető, szerethető 
hely, ahol vannak tehetséges, 
sokra hivatott gyerekek. Szá-
mos dolog kell ahhoz, hogy egy 
fiatal itt boldoguljon, ne vágy-
jon el a szülőföldjéről, s ha el is 
költözik a tanulmányai miatt, 
a későbbiekben visszajöjjön. 
Nagyon pici gesztusnak gon-
dolom ezt a díjat – ami talán 
eggyel több szálat jelent majd 
a szülőföldhöz kötődésben…

– A gazdaság talpra állítása 
mellett jelentős támogatá-
sokat, kedvezményeket kap-
nak az állampolgárok. Me-
lyeket tart a legjelentősebb 
idei parlamenti döntések-
nek?

– Az elfogadott jövő évi 
adócsomag több olyan ele-
met is tartalmaz, ami pá-
ratlannak és történelminek 
nevezhető. Ebbe tartozik a 
huszonöt év alattiak adó-
mentes jövedelme. Bárhon-
nan is származik ez a jövede-
lem – legyen az vállalkozás, 
őstermelői tevékenység, fog-
lalkoztatás vagy diákmun-
ka – nem terheli személyi-
jövedelem-adó. Teljesen 
rendhagyó, hogy a gazda-
ság teljesítőképességének 
köszönhetően a családok 
az átlagjövedelem szintjé-
ig visszakapják a befizetett 
adójukat. Ilyen még soha 
nem volt Magyarországon. 
Az is szinte példa nélkü-
li, hogy a garantált bérmini-
mum és a minimálbér ilyen 
mértékben emelkedik a kö-
vetkező évben. Bár nem adó-
jogszabály, de nagyon jelen-
tős a nyugdíj prémium és a 
nyugdíj kiegészítés össze-
ge, amit ez év novemberé-
ben kaptak az idősek. Ma-
gam is javasoltam, hogy azok 
a kisnyugdíjjal rendelkezők, 
akiknél a nyugdíjprémium 
mértéke nem érte volna el a 
maximálisan adható össze-
get, ők is kapják meg a nyolc-
vanezer forintot. Az erről 
szóló kormánydöntést kicsit 
a saját sikeremnek is érzem. 

– Saját sikerének tekinthe-
ti a tavaszi kormánydöntést 
is, amikor az üzletbezárások 
kapcsán tett javaslatot arra, 
hogy a zárás ne vonatkozzon 
a mezőgazdasági terméke-
ket árusító üzletekre. Ez egy 
nagyon fontos döntés volt a 
mezőgazdaságból élők és a 
kiskert tulajdonosok számá-
ra is. Adódik a kérdés: eny-
nyire azonosul a kistelepü-
lésen élők problémáival? 
Milyennek látja a jelen vidé-
ki emberének helyzetét?

– Magam is falusi vagyok, 
Pusztaföldváron éltem gye-
rekkoromban. Ez a világ egy 
tiszta, őszinte, jól átlátható, 
emberléptékű, bölcs világ. 
Akadnak feszültségek em-
ber és ember között, de még-
is tiszták, őszinték és erő-
sebbek az emberi kötődések, 
ami lelki értelemben is na-
gyon sokat jelent. Vidéken 
a hagyománytisztelet ta-
lán azzal is összefügg, hogy 
a kistelepüléseken az embe-
rek jól ismerik a településük 
múltját.  A gyermekkor meg-
határozó az ember életé-
ben, így a szüleimtől tanul-
tak, és például a természet, 
a földművelés, a kertészke-
dés a mai napig az életem 

része. Nekem is van kisker-
tem, minden évben vetünk, 
palántázunk a családdal, 
metszem a gyümölcsfáimat, 
elvégzem a tavaszi lemosó 
permetezést. Nincs is annál 
jobb, mint amikor a saját pa-
radicsomodat, paprikádat 
teszed az asztalra a szalonna 
mellé… és a saját gyümölcs-
nek is más íze van, mint amit 
a boltba veszek. Ha még jófé-
le pálinka főzésére is jut eb-
ből a gyümölcsből, az aztán 
szuper dolog.

– Szinte le sem zárult az év, 
de már készülhetnek az ön-
kormányzatok, a civil szer-
vezetek, az egyházak a kö-
vetkező évi Magyar Falu 
Program pályázataira. Lát-
ható-e, hogy milyen változá-
sok lesznek az új kiírásban?

– A  sikeres programele-
mek természetesen marad-
nak. Lesznek új pályáza-
ti területek is, mint például 
a szabadtéri közösségi terek 
kialakítása. Ami talán fon-
tos változás, hogy még in-
kább egyszerűsödik, és gyor-
sul a pályáztatás rendje. 
Szűkülnek a beadási és el-
bírálási határidők, így gyor-
sabban tudják megvalósíta-
ni a nyertesek a fejlesztési 
elképzeléseiket. 

Ön szerint mi szükséges ah-
hoz, hogy javuljon a kiste-
lepülésen élők életszínvo-
nala?

Az én munkám is benne 
van abban, hogy évről évre 
legyen forrás járdák és belte-
rületi utak karbantartására, 
felújítására. Úgy gondoltuk 
néhány képviselőtársam-
mal, hogy ennek prioritást 
kell élveznie a Magyar Falu 
Programban, mivel a hét-
köznapi életet alapvetően 
befolyásolja, hogy milyen 
járdákon, utakon közleked-
hetünk.  Magam is kezde-
ményeztem, hogy a Magyar 
Falu Program tartalmaz-
za erre a területre a pályá-
zati lehetőséget, és minél 
több pénz jusson Békés me-
gyének. Ha egy településnek 
javul a szolgáltatási szín-
vonala, csapadék és belvíz 
elvezető rendszerek épül-
nek, kiépül a szennyvízhá-
lózat, az ott élők életminő-
sége javul ezzel. A kisvárosi, 
falusi lét előnyei, a tágasság, 
a személyes kapcsolatok in-
tenzitása, a „minden elérhe-
tő távolságban megtalálha-
tó” érzése mellett, ha vannak 
Magyar Falu Program és 
TOP-os fejlesztések, akkor 
érthető, hogy miért állt meg 
közel ezer magyar kistele-
pülésen a népességfogyás. 
Amennyiben ehhez még tár-
sul a városkörnyéket alkotó 
kistelepülések és a megye-
székhely közötti erős szol-
gáltatás – vásárlás, munka-
helyek, oktatás – akkor jól 
lehet élni egy kis települé-

sen. Mi ilyen szempontból 
jól állunk. Békéscsaba isko-
laváros, a Csaba Center az 
ország egyik legnagyobb és 
legjobb bevásárló központ-
ja, a környező településekről 
rengetegen dolgoznak a me-
gyeszékhelyen, a közlekedé-
si kapcsolatok is jók. Ezek 
alapján Békéscsaba olyan 
térségi központként tud mű-
ködi, ami biztos, nyugodt 
életet biztosíthat a környe-
ző kisebb településen élők-
nek is.

– A közösségi oldalán folya-
matosan jelennek meg olyan 
fotók, amelyek valamilyen 
környezetvédelmi progra-
mon készültek. Pusztán a 
fák szerelmese, vagy úgy 
gondolja, hogy a klímavál-
tozás megállításában való-
ban az utolsó percekben va-
gyunk?

– A  kettő között találha-
tó az igazság. A  zöld kör-
nyezet fontos nem csak a 
klímavédelem, hanem a 
hangulatunk, a jóllétünk, az  
egészségünk szempontjá-
ból is. Amikor például Buda-
pest belvárosában gyalogo-
lok, és nem látok az utcában 
fát, füvet, vidéki emberként 
ez azonnal feltűnik és nyo-
masztólag hat rám. Tehát ez 
is benne van, és az is, hogy 
időnként „klíma-szorongok”, 
ami nem jó, de van ilyen. 
A  fák, az erdők, azoknak a 
mennyisége sorsdöntő a jö-
vőnk szempontjából. Tehát a 
fák ültetése, a nyári száraz-
ságban azok locsolása, óvá-
sa, a személyes motiváció 
mellett, az éghajlatunk él-
hetősége iránt érzett felelős-
ségnek is az eredménye. 

– Szakmáját tekintve közös-
ség építő, szociálpolitikus 
és tanár, de emellett elkö-
telezett állatvédő és kör-
nyezetvédő, miközben infra-
struktúra fejlesztésekért, 
gazdasági támogatási ügyek-
ben és munkahelyteremtő 
forrásokért lobbizik. Olykor 
van hiányérzete valamely te-
rülettel kapcsolatban?

– Igen, van, nem is kevés. 
Hiszen nincs olyan, hogy va-
lami készen van és hátra-
dőlhetünk. Ami ma rendben 
van, és nem figyelünk rá, azt 
holnap már javítani kellhet, 
ami ma elegendő, azt holnap 
sokan már kevésnek tarthat-
ják. Azt is tudom, hogy sok 
szempontból kell fejlődnie 
szeretett otthonunknak, Bé-
késcsabának, hogy minden-
ki jól érezze magát itthon. 
Ugyanakkor fontos, hogy 
tudjunk örülni az eredmé-
nyeinknek, éljük meg pozitív 
érzéssel mások erőfeszítése-
it is, és lássuk meg egymás-
ban a jót, a szeretnivalót. 
Biztos vagyok abban, hogy 
ez a saját boldogságunkhoz, 
boldogulásunkhoz is nagy-
ban hozzájárul!

Interjú Herczeg Tamás országgyűlési képviselővel

A vidéki egy tiszta, 
őszinte, bölcs világ

FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL

Herczeg Tamás személye-
sen adta át Laczkó Patrik-
nak a Tehetség-díjat

Eltűnő világ emlékeit 
őrzi Bagi Imre
Bagi Imrét nem kell bemu-
tatni a telekgerendásiaknak. 
Az általa működtetett „Öreg 
Szivacs”-ban sokan talál-
kozhattak vele, vagy felesé-
gével Mártival. A  pandémia 
a kocsma életére is hatás-
sal volt, a kényszerű bezá-
rás után nem nyitották újra. 
Ami viszont különleges-
sé tette a helyet, az megma-
radt: a valóságos múzeum-
nak nevezhető gyűjtemény. 
A  plafonról lógó régi csiz-
mák, mázas tányérok, kö-
csögök, ácsszerszámok, pet-
róleum lámpák, szénavágók, 
és számtalan más eszköz egy 
már-már letűnőben lévő kor, 
és életforma tárgyi emlékei.

Az Öreg Szivacs tulajdono-
sa mindent megőrzött és gyűj-
tött, ami a paraszti kultúra 
mindennapjaihoz tartozott. 
Amikor 1969-ben „Telekre” 
költözött, akkor még 1500 ta-
nya volt a település környé-
kén. Ma alig van harminc. 
Mint mondta, széthordták 
az emberek a vályogot, a tég-
lát, a cserepet. Részben ezek-
ből az építőanyagokból épült 
a községben és Békéscsaba 
jaminai városrészében sok 
ház. A  tanyavilág lassan el-
tűnik, de ennek a világnak az 
életét bemutató tárgyak meg-
maradtak. Köszönhető Bagi 
Imrének, akinek a kis hely-
történeti múzeumára, ami 
emléket állít a múltnak és a 
település történetének, büsz-
kék lehetnek a helyiek.

Tudja pontosan, hogy hány 
darabból áll a gyűjtemény?

Nem mertem még meg-
számolni. Biztos hogy ezer-
nél több darabból. Ami a 
kocsmában látható, az csak 
egy része a tárgyaknak, hi-
szen abban a helyiségben 
nem férhetett el minden.

Tudja-e hogy a gyűjtemény 
egyes darabjai honnan ke-
rültek Önhöz?

Kilencvenöt százalékban 
tudom, hogy mi honnan ke-
rült hozzánk. Nagyon sok 
tárgyhoz személyes kötődé-
sünk is van Mártival. Példá-
ul van egy petróleum lámpás 
csillárunk, aminek a magas-
sága ellensúllyal állítható. 
Annál a lámpánál még a fe-
leségem tanult gyerekkorá-
ban. De van faszerkezetes 
falióra is, amit az Andó-há-
zaspár kapott ajándékba a 
házzasságára 1946-ban. Ezt 
egy békéscsabai órásmester 
készítette. Sok éve elrom-
lott, ki akarták dobni, de el-
kértük, megjavíttattuk, és 
ma is működőképes.

Honnan ered ez a gyűjtési 
szenvedély?

Pici gyerekkorom óta ra-
gaszkodok mindenhez, ami 
az emberi élethez tartozik. 
Sajnálok bármit is kidob-
ni, ezáltal sok minden össze-
gyűlt az évek alatt a házunk 
körül. Korábban tizenkét 
évig fuvaroztam, számos csa-
ládot költöztettem, és ami-
kor láttam, hogy miket akar-
nak kidobni, a régi tárgyakat 
inkább elkértem, mint sem a 
kukába kerüljenek.

Ötvenkét éve él Telekgeren-
dáson. Azon túl, hogy szinte 
eltűnt a tanyavilág, miben 
változott még a település?

Akkoriban csak két utca 
volt részben szilárd bur-
kolatos. Ma egyetlen sá-
ros utca sincs. A  hetvenes 
évek elején nem volt vezeté-
kes víz, a közkutakról hord-
tuk a vizet kannákban. Az-
tán vízmű társulás alakult, 
és édesapám vezetésével ki-
épült a hálózat, majd két ku-
tat is fúrtak. Sajnos túl ar-
zénos volt a víz, így most a 
megyei hálózatból kapjuk az 
ivóvizet. Óriási a fejlődés, 
de úgy gondolom, meg kell 
őriznünk a hagyományait, a 
régmúlt emlékeit.

Bezárt az Öreg Szivacs. Mi 
lesz a kocsmában kiállított 
gyűjteménnyel?

A  kocsma megmaradt 
abban a formában, az-
zal a berendezéssel, ami-
lyen korábban volt. Jó szív-
vel megmutatjuk bárkinek, 
amikor otthon vagyunk. 
A  gyűjtemény egyben ma-
rad, és remélem lesz majd 
unokám, akinek megmutat-
hatom a régmúlt emlékeit.

Herczeg Tamás a polgármesterrel, Ránkli Ferenccel látogat-
ta meg Bagi Imrét, amikor még működött az Öreg Szivacs
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A rendkívüli 
helyzet ellenére 
is a fejlődés útján 
Békés megye
Rendkívüli és különleges, 
viszontagságokkal, megpró-
báltatásokkal teli évtől kö-
szön el a nagyvilág, s szű-
kebb pátriánk. Immáron a 
második esztendő pereg tova 
az idő megállíthatatlan ho-
mokóráján, amit az emberi-
ség egy láthatatlan, de halá-
losan veszélyes vírus okozta 
világjárvány árnyékában, 
alapvetően védekezéssel 
tölt. A  koronavírus-járvány 
átírta a mindennapok for-
gatókönyveit, az elmúlt idő-
szakban világszerte új értel-
met nyert a veszélyhelyzet, 
illetve a biztonság fogalma, 
és felértékelődött a védelem, 
a védekezés képessége. 

A  kormány helyénva-
lóan és kellő időben meg-
hozott járványügyi dön-
téseinek köszönhetően 
Magyarországon a lehető 
leghamarabb rendelkezésre 
állt a pandémia letöréséhez, 
megfékezéséhez szükséges 
leghatásosabb és leghatéko-
nyabb fegyver, a védőoltás, 
ami életeket mentett, ment. 

A  világjárvány árnyéká-
ban a Békés megyei köz-
igazgatás is megtanult 
gúzsba kötve táncolni, hi-
szen egyszerre kellett el-
lássuk alapfeladatainkat, 
s megfeleljünk, eleget te-
gyünk a védekezés megszer-
vezésével kapcsolatos em-
berfeletti kihívásoknak. 
Bebizonyítottuk, hogy a köz-
jó érdekében tevékenykedő 
közigazgatásnak igenis van 
reagálóképessége, képes a 
létszámtöbbszörözésre, és 
a produktív kényszer meg-
sokszorozza erőinket. A kor-
mányhivatal egyik – ha nem 
– legfontosabb célja a me-
gye demográfiai és gazdasá-
gi helyzetének javítása, ezál-

tal a népességmegtartó erő 
növelése és a felzárkóztatás 
megteremtése.

A  veszélyhelyzet sem tán-
torított el céljaink megvaló-
sításától, Békés megye a fej-
lődés útján jár. Csökken az 
álláskeresők száma, mintegy 
150 ezren dolgoznak szűkebb 
pátriánkban. Az agrárium 
szereplői tavaly rekordössze-
gű 59,5 milliárd forintos tá-
mogatásban részesültek, az 
idei kérelmek előlegeit orszá-
gosan is kiemelkedő mérték-
ben fizettük ki. A  megyében 
megújulnak az utak: terve-
zik az M47-est, több szaka-
sza is elkészült már az M44 
gyorsforgalmi útnak, Békés 
ez által bekapcsolódott az or-
szág közúti vérkeringésébe. 
A  kormányhivatal számos, 
nemzetgazdasági szempont-
ból kiemelt beruházás során 
koordinálja az eljárásokat, 
elég csak a mezőhegyesi Mé-
nesbirtokot, a szabadkígyósi 
Wenckheim-kastélyt, a gesz-
ti Tisza-kastélyt, a gyu-
lai Airbus-beruházást vagy 
több Békéscsabát érintő be-
ruházást említenünk.

A  Megváltó születésére, a 
betlehemi csillag felragyo-
gására készül a keresztény 
világ. Az advent a legszen-
tebb csodára várakozás idő-
szaka. Éppen ezért fontos, 
hogy ünneplőbe öltöztetett 
lélekkel és igaz szívvel tud-
junk szeretni és hálát adni.

A Békés Megyei Kormány-
hivatal nevében meghitt, ál-
dott, kegyelmekben gazdag 
karácsonyt és egészségben, 
sikerekben, eredményekben 
gazdag békés, boldog új esz-
tendőt kívánok a választóke-
rület valamennyi lakosának!

DR. TAKÁCS ÁRPÁD  
KORMÁNYMEGBÍZOTT

– Épp a napokban került 
átadásra egy közel 200 mil-
lió forintos beruházásunk. 

Telekgerendás belterü-
letén jelentős a mélyebben 
fekvő településrészek ará-
nya, amelyek belvízvédelmi 
szempontból különösen ve-
szélyeztetettek. 

Az önkormányzat évek 
óta nagy hangsúlyt fektet a 
probléma kezelésére.

A fejlesztés során átépül-
tek a Rákóczi, a Hársfa, az 
Áchim, a Béke és a Dózsa 
György utcák meglévő csa-
tornaszakaszai. 

A felújított csatorna ösz-
szesen több mint három 
kilométer hosszúságú, a 
projekt fő célja pedig, a te-
lepülés nyugati, délnyugati 
és déli részeinek vízgyűjtő 
területén jelentkező bel- és 
csapadékvíz elvezetésének 
megoldása volt.  

A Magyar Falu prog-
ramban 11.999.999 forint 
vissza nem térítendő tá-
mogatást nyertünk el a Tu-
lipán- és Vasút utcát össze-
kötő földút kőzúzalékkal 
történő leszórására ezzel 
segítve járhatóságának ál-
lapotát.

Kicsit több, mint 3 mil-
lió forint érkezett járdafel-
újításra. A összegből Arany 
János-, Gerle-, Rákóczi 
utca járdái lettek felújít-
va. Járdafelújításra egyéb-
ként önerős hozzájárulással 
is áldoztunk, a Belügymi-
nisztérium kiírására jelent-
keztünk, így a Szegfű utca 
páratlan és a Koszna utca 
páros oldalát tudtuk meg-
csinálni 35%-os önerővel, 
összköltségen 5millió 300 
ezer forintból. 

Orvosi eszközök beszer-
zésére közel 1 millió forin-
tot költhettünk. A megvásá-
rolt eszközök a körzeti orvos 
és a védőnő feladatainak el-
látásában nyújtanak segít-
séget. 

- A közösségi életről keve-
set szóltunk. A pandémia 
mennyire vetette vissza 
ezeket az együttléteket? 

- A szabályokat nekünk 
is be kellett tartani. Mivel 
nem volt gyermeknapunk, a 
Pünkösdi falunap elmaradt 
az enyhítésekkor minden-
képp szerettünk volna na-
gyobb rendezvényt tartani. 

Augusztus 20-án volt a 
Hagyományőrző Kolbász-
gyúró és Családi Napunk. 

Ősszel, pedig megszerveztük 
az első Káposztafesztiválun-
kat, ami nagyon jól sikerült.  
A Nemzeti Művelődés Intézet 
a hagyományos közösségi kul-
turális értékek gondozását is 
felölelő kezdeményezésünket 1 
millió forinttal támogatta. 

A rendezvényeink alkal-
mával mindig bebizonyo-
sodik, hogy a helyi emberek 
nagyon összetartók. A szer-
vezésekben, az előkészüle-
tekben, lebonyolításokban, 
de még az utómunkákban 
is aktívak a civil szerveze-
tek. Örülök, hogy egy ilyen 
közösségnek lehetek a veze-
tője!

FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL

 
Ingyenes, időszaki információs kiadvány. Kiadja: Közösség a Fejlődésért Egyesület (5600 Békéscsaba, Bartók Béla út 7., fszt. 2. 
Adószám: 19087790-1-04.) Kiadásért felel: az egyesület elnöke. Készült: A/3 méret, 4 oldal terjedelemben, 600 példányban. 
Nyomdai munka: Kolorprint Kft. (5600 Békéscsaba, Teleki u. 6.).

Az itt élők összetartóak

Telekgerendás első Káposzta Fesztiválja hatalmas sikert aratott. Sokan jöttek más településekről is

Közel egymillió forintból vásároltak orvosi eszközöket

Ránkli Ferenc, Telekgerendás Község polgármestere

Magyar Falu 
Program
• Kommunális eszköz 

beszerzése - Fűnyíró: 
7 731 958 Ft.

• Telekgerendási 
Labdarúgó Sport Club 
Egyesület – Gépjármű 
beszerzés: 3 millió Ft. 

• Örökifjak 
Nyugdíjas Klub - 
Programszervezés 
támogatása: 1 400 000 
Ft. 

• Óvoda 
épületvillamosság 
és központi fűtés 
fejlesztése: 10 millió Ft.  

• Közterületi 
játszótérfejlesztése – 
Új ülőkék, fészekhinta, 
kötélpálya: 4 millió Ft.
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Szavazzon a Közösség-díjra!
Békés megye 1. sz. válasz-
tókerületének országgyűlé-
si képviselőjeként 2021-ben 
hagyományteremtő szán-
dékkal kitüntető díjat ala-
pítottam a választókerület 
településein (Békéscsaba, 
Csabaszabadi, Csorvás, Ge-
rendás, Kétegyháza, Két-
soprony, Kondoros, Sza-
badkígyós, Telekgerendás, 
Újkígyós) működő civil 
szervezetek, közösségek te-
vékenységének elismerésé-
re. Településenként évente 
1 db díj adományozható.

A  „Közösség-díj”-at az 
adott településen műkö-
dő közösségek (jogi szemé-
lyiséggel rendelkező civil 
szervezetek, jogi személyi-
séggel nem rendelkező kö-
zösségek) közül az kaphat-

ja, amely az előző évben a 
legtöbbet tette az alábbi te-
rületek valamelyikén: kul-
túra, közművelődés, hagyo-
mányőrzés, sport, képzés, 
ismeretterjesztés, tele-
pülésfejlesztés, közösség-
fejlesztés, szociális te-
vékenység, környezet- és 
természetvédelem, polgári 
védelem.

2022-ben ismét meghir-
detem a Közösség-díjat, 
amelyre 2022. február 1. és 
február 28 között adhatják 
le szavazataikat online fe-
lületen és papír alapú szava-
zással. 

A  díjak átadására minden 
évben március hónapban ke-
rül sor. 

Egy személy csak egy sza-
vazatot adhat le kizárólag az 

állandó lakcíme szerinti te-
lepülésen működő közösség-
re. A  szavazólapon/inter-
netes felületen a szavazatot 
leadó személy köteles megad-
ni nevét, állandó lakcíme sze-
rinti települését (utca, ház-
szám nélkül) és életkorát. 
A  díj meghirdetése és a sza-
vazás részletei az inter-
neten, a helyi Polgármes-
teri Hivatalokban és a 
helyi nyomtatott médiá-
ban kerülnek közzétételre. 
Az adományozott díj: 60 ezer 
Ft pénzjutalom, valamint ok-
levél, mely tartalmazza a „KÖ-
ZÖSSÉG-DÍJ” megnevezést, 
továbbá a díjazott közösség 
nevét, a település nevét, ahol a 
közösség működik és a díj ado-
mányozásának évszámát.

Herczeg Tamás

A s ze retet t ürelm es , jósá gos; a s ze retet n e m ir igykedik , 
a s ze retet n e m ké rkedik , n e m f uvalkodik . 

Ne m v i selkedik bántóan , n e m ke res i a m a ga h a s z n át , 
n e m ge r jed h ara gra , n e m ró ja fel  a ross zat!

Ne m ö r ül a h ami ssá gn ak , d e együt t ö r ül a z iga zsá ggal . 
Min d e nt elfed e z ,  min d e nt hi s z ,  min d e nt re m él ,  min d e nt elt ű r. 

A s ze retet soh a el n e m múlik

( Pál el ső l e vel e a ko r inthu s iakh oz 13 , 4 - 8 .)

Pá l a Postol g on dol atáva l k í vá nok jó egész séget, 
szer etettelj es, á ldott k a r ácson y t 

és boldog új eszten dőt!

 Herczeg Tamá s
 Tel ekge re n d á s o rs zá ggy ű l és i ké p v i sel ő je

Recept
Fásy Ádám marhapörköltje
„Azon szerencsés helyzetben vagyok, hogy a nyáron 
több pörköltfesztiválon is részt vehettem, legutóbb 
Telekgerendáson. Jó érzés volt a szakértő zsűrivel 
együtt dolgozni, amely olyan kiválóságokból tevődött 
össze, mint Ránkli Ferenc polgármester, Brindás János 
mesterszakács, Hajduk Zoltán, az Erdélyi Fehérasztal 
Lovagrend gasztronómiai nagykövete, valamint Simon-
né Kiss Anna, a pogácsasütők királynője. A verseny 
során sok tehetséges versenyzővel találkoztam, akik 
olyan magas színvonalon főzték a pörköltjüket, mint a 
profik – nyilatkozta Fásy Ádám évekkel ezelőtt. A Fásy-
mulató idén is hatalmas sikert aratott Telekgerendá-
son, így az énekes marhapörkölt receptjét adjuk közre.

HOZZÁVALÓK
• 80 dkg marhalábszár 
• 1 fej vöröshagyma 
• 60 dkg tisztított burgo-

nya 
• 20 dkg szarvacskatészta 
• 1 gerezd fokhagyma 
• 1 db zöldpaprika 

• 2 db paradicsom 
• 5 dkg házi őrölt piros-

paprika 
• egy csipet őrölt kömény 
• egy csipet bors 
• 5 dkg zsír
• só

ELKÉSZÍTÉS
A  marhalábszá-
rat, a hagymát, 
a zöldpaprikát, a 
forrázott paradi-
csomot kockák-
ra, a fokhagymát 
finomra vágjuk. 
Egy lábasban zsí-
ron megpirítjuk, 
majd hozzáadjuk 
a hagymát, meg-
dinszteljük, utána beletesszük a többi hozzávalót a hús-
sal együtt, meghintjük őrölt pirospaprikával, köménnyel, 
borssal, sóval ízesítjük, zsírjára sütjük és felöntjük annyi 
vízzel, hogy ellepje. Sűrű kevergetés mellett folyadékpót-
lással, lassú tűzön kb. 3 óra alatt puhára főzzük. Közben a 
burgonyát meghámozzuk, kockákra vágjuk. A tésztát és a 
burgonyát külön-külön, enyhén sós vízben megfőzzük, le-
szűrjük, és köretként tálaljuk a pörkölt mellé. Paradicsom-
mal, zöldpaprikával, valamint lila hagymával díszítve kí-
náljuk.

Aktívak egy életen át
Herczeg Tamás, ország-
gyűlési képviselő kitün-
tető díjat alapított tavaly 
választókerülete telepü-
lésein, a helyben működő 
civil szervezetek, közös-
ségek tevékenységeinek 
elismerésére. Ő maga is 
számos közösséggel, civil 
szervezettel dolgozott 
együtt az elmúlt évtize-
dekben, több formális 
vagy nem formális közös-
ségnek volt, vagy tagja 
még ma is. Meggyőződése, 
hogy a civil szerveződések 
nagyon sokat tudnak hoz-
zátenni egy-egy település 
életéhez a kultúra, a köz-
művelődés, a hagyomány-
őrzés, a sport, a képzés, 
az ismeretterjesztés, a 
településfejlesztés, a 
közösségfejlesztés, a 
szociális tevékenység, 
a környezet- és termé-
szetvédelem, a polgárőr 
mozgalom illetve egyéb 
civil tevékenységek terü-
letén. Ez motiválta, hogy 
az adózott képviselői jö-
vedelméből 60 ezer forint 
pénzjutalommal együtt 
azon közösségek kapják 
meg a KÖZÖSSÉG-DÍJ 
elismerést, amelyekről a 
helyben élők azt mondják, 
hogy a legtöbbet tettek 
lakóhelyükért. A szava-
zatok alapján a 2020. évi 
tevékenységéért ezt a ki-
tüntető címet vehette át az 
Örökifjak Nyugdíjas Klub 
Telekgerendás elnevezé-
sű közösség.

Közel két évtizede határoz-
ta el néhány telekgerendási 
lakos, hogy ők bizony örök-
ifjak akarnak maradni, ak-
tívan tevékenykedve, sokáig 
fognak élni. Eddig be is tar-
tották a szavukat, nem tör-
ténhet a faluban olyan, ami-
ből ők kimaradnának. Nagy 
Imréné világosított fel róla, 
hogy 17 esztendeje alakul-
tak meg 50 fős tagsággal, 
s most is ennyien vannak, 
mert, ha el is távozik valaki  
közülük, jön újabb tag a he-
lyére. 

– Na jó, azért egy kicsit 
másabb volt anno. Ami-
kor akartunk valami pénzt 
előteremteni magunknak, 
beálltunk a téeszbe búzát 
idegenelni. Volt barter is, 
hízó, birka, pálinka. Most 
is elmegyünk szilvát szed-
ni, összeszedünk egy kis 
lekvárnakvalót. Ez is egy jó 
program nekünk.

– Igyekszünk azért a közös-
séget összetartani külön-

féle programokkal. Vannak 
szalonnasütéseink, Falu-
napkor mindig benevezünk 
a pörköltfőző versenybe, de 
tartunk tacvasszal Orgona-
bált, ősszel Szüreti bált. 

– Ez még mind nem volt 
elég, ezért el kezdtünk gon-
dolkozni, hogy augusztus 
20-án nincs nálunk semmi. 
Kitaláltuk a telekgerendási 
Kolbászgyúrást. Népsze-
rűbb lett, mint reméltük, de 
mindössze 2 évben tarthat-
tuk meg, mert a járvány mi-
att sem tavaly, sem az idén 
nem mertük meghirdetni.

– Az összejöveteleken kí-
vül, mivel tudják még eltöl-
teni az időt?    

– Ahogy bejövünk Békés-
csabáról Telekre, van ott 
egy háromszög alakú virá-
gos kert. Mi azt csak Deltá-
nak hívjuk. Azt minden év-
ben mi virágosítjuk be, de 
ugyanígy rendezzük az Em-
lékparkot, a művelődési ház 
körüli virágágyásokat, ró-

zsákat ültetünk, a hivtalos 
itézmények ablakaiba mus-
kátlit rakunk. Olyan falu-
szépítést csinálunk. Va-
gyunk vagy 10-15-en, akik 
mindenben részt veszünk. 
A raktárosunk, aki minden-
nek tudja helyét, betöltötte a 
85. életévét. 

– Akkor ki sem mozdulnak 
innen! 

– Dehogynem! Szeretünk 
jönni-menni, kirándulni. Ré-
gebben sokat jártunk Romá-
niába, az utóbbi időkben vi-
szont háromszor is voltunk 
kirándulni Magyarországon. 
Cserszegtomajon harmin-
can voltunk. Az ebédünkhöz 
hozzátettük a Közösség-díj-
hoz kapott pénzt is!

– Hogy sikerült elnyerni a 
kitüntetést?

– A polgármester úr hívta 
fel a figyelmet rá, hogy lehet 
erre pályázni. Mi meg páro-
sával kiálltunk még a bol-
tok elé is, és tartottunk egy 
kis köz vé le mény-ku ta tást. 
Szóban szinte mindenki el-
ismerően nyilatkozott ró-
lunk, így megígérték, hogy 
voksolnak ránk. Összesen 
170 szavazatot kaptunk, mi-
énk lett az elismerés, ami 
egy nagyon ritka dolog. 

Beszéltük is a többiekkel, 
hogy ilyen  még nem volt, pe-
dig nem Herczeg Tamás az 
első országgyűlési képvise-
lőnk. Ő egy végtelenül ked-
ves ember, közvetlen, szo-
ciálisan érzékeny. Igazán 
szép gesztus volt tőle, kö-
szönet érte!

Az Örökifjak Nyugdíjas Klub nyerte a Közösség-díjat


